
امــســال بــیــش از ســـال هـــای گــذشــتــه نــگــرانــی از 
تنش آبی بر شالیزارهای گیلان به عنوان یکی از 
بزرگ ترین استان های تولیدکننده برنج کشور سایه 
افکنده بود. گزارش های ملی و جهانی از کم آبی 
در یک طرف و کاهش چشمگیر نزولات جوی در 
خطه باران در طرف دیگر بر احتمال آسیب جدی 
به شالیزارهای استان و کشت برنج افزوده بود. طبق 
گزارش هواشناسی گیلان فقط در خرداد ماه امسال 
که مهم ترین زمان برای آبیاری شالیزارها و جوانه زنی 
است، شاهد کاهش ۴۱ درصدی بارندگی بودیم. از 
طرف دیگر گزارش ها از کاهش حدود ۵۰ درصدی 

سفیدرود  سد  آبگیری  ظرفیت 
به عنوان مهم ترین تأمین کننده 
استان حکایت  شالیزارهای  آب 
رفته سالی  داشــت که روی هم 

سخت را برای شالیزاری...

فرصت سوزی هندی ها در بندر چابهار
بهدلیلکاهشبارندگیها

خشکسالی 
در شالیزارهای 
گیلان قد کشید
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ضرورت بازنگری 
در شیوه استخراج 

از دریاچه نمک قم  

خرید تضمینی گندم استان همدان 
به مرز ۲۰۰ هزار تنُ نزدیک شد

افزایش بیماران مبتلا به وبا 
در کرمانشاه به ۱۵ نفر

بزرگ ترین خانه خشتی جهان 
کجاست؟

جشنواره اقوام، بستر آشنایی با 
آداب ایرانی را فراهم کرد
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کلاه برداری با ترفند برنده شدن
 کمک هزینه عتبات عالیات

فتا  پــلــیــس  ــیــس  رئ جنوبی    خراسان 
خراسان جنوبی از شناسایی و دستگیری یک 
فرد کلاهبردار خبر داد که با ترفند برنده شدن 
کمک هزینه عتبات عالیات، مبلغ ۲میلیارد 

ریال از یک شهروند کلاه برداری کرد.
ــرد:  ــار کـ ــهـ  ســرهــنــگ قـــــدرت الله الـــوانـــی اظـ
فتا  پلیس  به  در پی مراجعه مرد میانسالی 
قضایی  شکوائیه  ارائــه  و  سرایان  شهرستان 
مبنی بر برداشت غیرمجاز از حساب بانکی 
برنده   ترفند  با  ریــال  میلیارد  مبلغ ۲  به  وی 
شدن کمک هزینه سفر به عتبات عالیات، 
موضوع در دستور کار کارشناسان پلیس فتا 

قرار گرفت.
ــه اظــهــارات خود  ــــزود: شــاکــی در ادامـ وی اف
ناشناسی  شخص  پیش  مدتی  کــرد  عــنــوان 
تماس گرفت و ضمن معرفی خود به عنوان 
نماینده همراه اول بیان کرد که در قرعه کشی 
همراه  اول برنده سفر عتبات عالیات شده اید.
رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات 
برای  کلاهبردار  فــرد  گفت:  جنوبی  خراسان 
ــال جـــایـــزه، اطـــلاعـــات هــویــتــی و بانکی  ارســ
شهروند را گرفته و رسید جعلی مبنی بر واریز 

وجه را به او ارسال کرده است.
ناشناس  فــرد  دقایقی  از  بعد  کــرد:  بیان  وی 
ــرای  ــوان کـــرده ب ــاره تــمــاس گــرفــتــه و عــن ــ دوبـ
تأیید تراکنش، پیامک ارسال شده به تلفن 
همراهش را که حاوی کد است به گوشی او 
ارسال کند که بعد از ارسال پیامک متوجه 

خالی شدن حسابش شده است.
الوانی گفت: پس از اخذ اظهارات  سرهنگ 
ــای فــنــی و  ــررســـی هـ ــا بـ شـــاکـــی هــمــچــنــیــن بـ
مقصد  حساب  پلیسی،  خــاص  شگردهای 
فتا  پلیس  کــارشــنــاســان  تــوســط  بــلافــاصــلــه 
شهرستان سرایان مسدود و مبلغ کلاه برداری 

شده به حساب شاکی عودت داده شد.
به  ــدان هــشــدار داد: هــرگــز  ــه شــهــرون ب وی 
پیامک ها یا تماس های تلفنی با عنوان برنده 
شدن در قرعه کشی های رادیویی و تلویزیونی 
بانکی  حساب های  اطلاعات  و  نکنند  توجه 

خود را در اختیار افراد ناشناس قرار ندهند.
گفت:  جنوبی  خــراســان  فتا  پلیس  رئــیــس 
جــوایــز  ــدن  شـ بــرنــده  ــورت  صــ در  همچنین 
مختلف، نیاز نیست شهروندان برای دریافت 
اطلاعات  یا  پــرداخــت  را  مبلغی  خــود  جایزه 
حساب بانکی خود را ارسال و یا به عابر بانک 

مراجعه کنند.
وی یــادآور شد: سایت پلیس فتا به نشانی 
آماده   www.cyberpolice.ir الکترونیکی 
ــوده و شماره  ب دریــافــت گــزارش هــای مردمی 
فــوریــت ســایــبــری ۰۹۶۳۸۰ به  تــمــاس مــرکــز 
به  پاسخگویی  ــاده  آمــ ــه روزی  ــان شــب ــورت   صـ

سؤالات شهروندان در سراسر استان است.

با تردد زائران اربعین از مرز تمرچین
 موافقت شد

با  وزیــر کشور گفت:  امنیتی  آذربایجان غربی   معاون 
دولت عراق و کردستان عراق در خصوص تردد زائران اربعین 

حسینی از مرز تمرچین به توافق رسیده ایم.
میراحمدی؛ معاون امنیتی وزیر کشور در بازدید از مرز تمرچین 
اظهار کرد: با دولت عراق و کردستان عراق در خصوص تردد 
زائران اربعین حسینی به توافق رسیده ایم. تمهیدات لازم از 
سوی استاندار آذربایجان غربی و طرف عراقی در حال اجراست 
از این مرز خواهند  ــران عبور سهل، قانونمند و پرتردد  زائ و 
داشت. میراحمدی در خصوص وضعیت انسداد، کنترل و 
مدیریت مرزها نیز گفت: به دستور رئیس جمهور ظرف سه 
سال وضعیت انسداد و مدیریت هوشمند مرزهای کشور به 
یک نقطه قابل قبول و مطلوبی خواهد رسید. معاون امنیتی 
وزیر کشور در ادامه از برخورد های شدید با قاچاقچیان اسلحه 
و عوامل دخیل در آن خبر داد و گفت: کسانی که با جرائم 
مسلحانه قاچاق سلاح دستگیر می شوند از هیچ گونه تخفیف 

برخوردار نخواهند شد و به شدت با آنان برخورد می شود.

فعالیت ۳۸ مرکز »مثبت زندگی« 
در استان بوشهر

بوشهر   مدیر کل بهزیستی استان بوشهر از افتتاح دومین 
مرکز مثبت زندگی در شهرستان جم خبر داد و گفت: اکنون 

۳۸ مرکز مثبت زندگی بهزیستی در استان فعالیت دارند.
حسین اسدی راد اظهار کرد: این مراکز به عنوان بهزیستی های 
کوچک، خدمات ۲۲گــانــه ایــن نهاد را به صــورت رایــگــان به 
گــروه هــای هــدف تحت پوشش ســازمــان بــر اســـاس مکان و 

موقعیت گروه های هدف ارائه می کنند.
وی تصریح  کرد: در راه اندازی این مراکز به مشارکت مردمی، 
محله محوری، تسهیل دسترسی، خانواده محوری و ارتقای 

سلامت اجتماعی و اجرای غربالگری توجه ویژه شده است.
وی با بیان اینکه اکنون ۱۲هزار پرونده در مراکز ۳۸گانه مثبت 
زندگی در سطح استان تشکیل شده است گفت: در تمام 
زندگی  مثبت  مراکز  بوشهر  استان  ۱۰گــانــه  شهرستان های 

راه اندازی و یا مجوز تأسیس صادر شده است.
اسدی راد افزود: تمام خدمات این مراکز در بستر الکترونیک 
است و بازدیدها نیز به صورت آنلاین و حضوری انجام می شود.
وی افزود:  در سال های اخیر تلاش شده بخشی از خدمات این 
نهاد به بخش غیردولتی واگذار شود که مراکز مثبت زندگی هم 

جزو همین مراکزند.

در اتاق بازرگانی همدان مورد بررسی قرار گرفت

انبوه مشکلات پیش روی انبوه سازان 
همدان   چرایی طولانی بودن روند 
صدور پروانه ساختمانی در همدان 
و اعتراض به قیمت بالای بتن در 
این شهر از جمله مشکلاتی است 
به  و  کارشناسی  بارها  تاکنون  که 

بحث گذاشته شده است.
رئــیــس کــمــیــســیــون احــــــداث، خـــدمـــات فــنــی و 
مهندسی اتاق بازرگانی همدان با بیان اینکه مرداد 
ماه پارسال سازمان مدیریت در زمینه پیمانکاری 
آیین نامه تشخیص صلاحیت پیمانکاری را ابلاغ 
تمام  اجرا می شد،  آیین نامه  این  اگر  کرد، گفت: 
شــرکــت هــای فــعــال در پــروژه هــای عــمــرانــی دچــار 

مشکل می شدند.
آیین نامه  این  اســاس  بر  افــزود:  درویشی  مهدی 
می کردند  پیدا  تنزل  رتبه  دو  قدیمی  شرکت های 
نمی گرفتند؛  امتیازی  نیز  جدید  شرکت های  و 
ــد ۱۰ مــیــلــیــارد  ــای ــد ب ــرا کـــه شــرکــت هــای جــدی چـ
تومان فعالیت عمرانی انجام دهند تا وارد پروژه 

پیمانکاری شوند.
هیئت  وزیــران  امــســال  پاییز  اینکه  بیان  بــا  وی 
کرد؛  تعدیل  را  آیین نامه  و  داد  تغییر  را  مصوبه 
ابلاغیه  این  آی تــی  مباحث  خاطر  به  تاکنون  اما 
اجرایی نشده است، گفت: اجرای این مصوبه از 
در  هنوز  اما  کــرده؛  پیدا  امسال سندیت  ابتدای 

همدان اجرا نشده است.
را  وزنی  اینکه هیئت  وزیــران ضریب  بیان  با  وی 
پیمانکاران  بــرای  دیگری  چالش  امــا  داد؛  تغییر 
ایجاد شد، گفت: پس  از این اتفاق اتاق ایران به 
بــرای حل  و چند جلسه  کرد  پیدا  ورود  موضوع 
ضریب های  نهایت  در  که  شد  تشکیل  مشکل 

وزنی تغییر کرد.
درویشی با بیان اینکه امیدواریم مصوبه به  زودی 
اجرایی شود، گفت: مقرر شده تا پایان مرداد ماه 

برنامه نویسی انجام و ضریب ها تغییر کند.
با  نیز  همدان  استان  انبوه سازان  انجمن  رئیس 
پیش  مــاه  یک  اداری  عدالت  ــوان  دی اینکه  بیان 
رأیی صادر کرد که عدم اخذ هزینه دفترچه فنی 
بــود،  داده  ــرار  ق اشـــاره  مــورد  را  ساختمان  ملکی 
هر  ــرای  ب قابل  توجهی  مبلغ  هزینه  ایــن  گفت: 
پروانه ساختمانی است و باید این رأی در استان 

همدان هم اجرا شود.

گرانی بتن ◾
و  فنی  احــداث، خدمات  کمیسیون  رئیس  نایب  
مهندسی اتاق بازرگانی همدان با بیان اینکه گویا 
این رأی در استان همدان هنوز ابلاغ نشده چون 
پیگیری ها از طریق انجمن انبوه سازان انجام شد؛ 
اما تغییر و تحولات اداره کل راه و شهرسازی در 
استان همدان موجب زمان بر شدن این کار شد، 
گفت: انبوه سازان استان همدان خواستار اجرای 

این رأی هستند.
تغییرات  بــه  ادامـــه  در  مهر  پــارســا  محمدصادق 
قیمت بتن اشاره کرد. وی با بیان اینکه جلسه ای با 
انجمن تولیدکنندگان بتن در استان همدان برگزار 
شد و در این نشست بر اساس آنالیز انجام  شده 
برای هر مترمکعب  انجمن، قیمتی  این  از سوی 
انجمن ها  بررسی ها  طبق  گفت:  شد،  اعلام  بتن 
مجاز به اعلام قیمت نیستند که در همین راستا 

در  و  ارســال  نامه  دادســتــان  به  همدان  فرماندار 
نهایت سازمان صنعت معدن و تجارت اعلام کرد 
را  زمینه  این  در  قیمت گذاری  حق  انجمن ها  که 

ندارند و هر اقدامی تبانی محسوب می شود.
وی با بیان اینکه طبق آنالیز صورت گرفته قیمت 
مترمکعب  هــر  ازای  ــه  ب انــجــمــن  ســـوی  از  بــتــن 
احتساب  ــدون  ب تــومــان  هــزار   ۲۰۰ و  یک میلیون 
هوایی  دکــل  و  پمپ  و  هوایی  حمل ونقل  هزینه 
با  این در حالی است که در مذاکره  بود، گفت: 
یک شرکت فعال در تهران هزینه هر مترمکعب 
ــا احــتــســاب هــزیــنــه حــمــل و دکـــل هــوایــی  بــتــن ب
۹۲۰هزار تومان اعلام  شده و جای سؤال است که 
تهران با آن  همه معضلات چگونه قیمت ۹۲۰هزار 
و  را اعلام می کند  ازای هر مترمکعب  به  تومانی 
همدان رقم یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان را و این 

مسئله باید روشن شود.

روند طولانی اخذ پروانه ساختمانی  ◾
اشاره  مورد  را  پروانه ساختمانی  اخذ  پارسا مهر 
قرار داد و با بیان اینکه روند طولانی اخذ پروانه 
تبدیل  شده  جــدی  چــالــش  یــک  بــه  ساختمانی 
اســـت در حــالــی  کــه اســتــانــدار هــمــدان دی  مــاه 
گذشته صدور یک  ماهه این پروانه را تکلیف کرد، 
گفت: این مصوبه هنوز اجرایی نشده و همچنان 

مشکلات در نظام  مهندسی همدان پابرجاست.
دبــیــر تــخــصــصــی کــمــیــســیــون خـــدمـــات فــنــی و 
ــاق بــازرگــانــی هــمــدان نــیــز گفت:  ــ مــهــنــدســی ات
درخصوص شناسنامه فنی و ملکی احکامی که 
از سوی هیئت عمومی دیوان عدالت اداری اعلام 
می شود یا باید با ابلاغ رسمی توسط وزارت راه و 
شهرسازی صورت گیرد و یا در روزنامه رسمی به 

چاپ برسد.
رأی  حــاضــر  حـــال  در  گــفــت:  یــونــســیــان  محمد 
صــادره بــرای ما قابلیت اجــرا نــدارد ضمن اینکه 
ما به  عنوان سازمان نظام  مهندسی همدان هیچ 

مقاومتی در قبال این رأی نداریم.
وی با بیان اینکه مایل به چانه زنی هم نیستیم، 
گفت: هر حکمی از لحظه درج در روزنامه رسمی 

جمهوری اسلامی برای ما قابلیت اجرا دارد.
وی با بیان اینکه استعلام صورت گرفته و وزارت راه 

و شهرسازی هیچ پاسخی به نامه ارسالی نداده 
اســت، گفت: مــا بــه دنــبــال گــرفــتــاری بــرای خود 

نیستیم و پیگیری ها را انجام می دهیم.
یونسیان به مدت  زمان صدور پروانه ساختمانی 
نیز اشاره کرد و با بیان اینکه ما هم از روال ایجاد 
حادثه  متأسفانه  گفت:  نــداریــم،  رضایت  شــده 
نظام   بدنه  بــه  شــدت  متروپل  ساختمان  ریــزش 

مهندسی را درگیر کرده است.
مردم  زندگی  برای  را  نباید جو  اینکه  بیان  با  وی 
ساختمان های  پیگیر  اینکه  ضمن  کنیم،  نــاآرام 
طولانی  رونـــد  گــفــت:  هستیم،  شهر  در  ناایمن 
کنترل نقشه که در سازمان مهندسی پیش  آمده 
که  حالی   در  اســت  بــوده  متروپل  حادثه  نتیجه 
سعی شده بود روالی را پیش بگیریم که کنترل 
نقشه سریع تر باشد؛ اما روال تغییر کرده است.

یونسیان با بیان اینکه مدعی نیستیم در همدان 

ساختمان ناایمن وجود ندارد؛ اما مدعی هستیم 
در همدان امن ترین ساختمان ها ساخته می شود، 
فرهنگ  یک  به  ایمن  رفتار  خوشبختانه  گفت: 
تبدیل  شده؛ اما ساختمان هایی در همدان وجود 
دارند که متأسفانه در زمان هایی بنا شده اند که 

نظام  مهندسی وجود نداشته است.
قانونی  وظیفه  مهندسی  نظام   اینکه  بیان  با  وی 
با  باید  گفت:  نــدارد،  را  ممیزی هیچ ساختمانی 

دقت و آگاهانه در این خصوص اظهارنظر کنیم.
ــان ایــنــکــه پــیــشــنــهــاد شـــده از طــریــق  ــی وی بـــا ب
ســتــاد بــحــران اســتــان مــشــاوری اخــذ و در شهر 
گفت:  کند،  شناسایی  را  ناایمن  ساختمان های 
در  باشد،  داشته  احتیاج  مشاور  که  مدرکی  هر 

اختیارش می گذاریم.
شهرداری ها  خدمات  شــدن  الکترونیکی  به  وی 
الکترونیکی  اینکه در زمینه  بیان  با  و  اشاره کرد 
با شهرداری تعامل داریم، گفت:  شدن خدمات 
کــردن  الکترونیکی  دنــبــال  بــه  شــدت  شــهــرداری 

خدمات خود است .
بسیار  دهــد  رخ  اتــفــاق  ایــن  اگــر  گفت:  یونسیان 
ــود؛ امــا مسئله آن اســت که  گــره گــشــا خــواهــد بـ
نحوی  به  دولــت  الکترونیکی  متعدد  سامانه های 
است که زیرساخت ها برای آن ها مهیا نشده است.



پیگیری رفع 
مشکلات بازار 
تاریخی اراک 
 نماینده تام الاختیار 
وزیر میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع 
دستی گفت: رفع 
مشکلات بازار و 
بافت تاریخی اراک و 
گردشگری صنعتی 
استان مرکزی با جدیت 
در این وزارتخانه 
دنبال می شود. میثم 
آسوپا افزود: در حوزه 
گردشگری و ارتباط 
با حوزه بانکداری و 
تسهیلات با نگاه پایه ای، 
رفع مشکلات و نیاز مردم 
دیده شده است.

خبر

سیستان و بلوچستان   
بندر چابهار به عنوان بندر 
ــران بــا ظرفیت  اقیانوسی ایـ
حدود 8.5 میلیون تن در فاز 
نخست با توجه به موقعیت 
جغرافیایی آن ظرفیت بسیار 

بالایی برای توسعه ترانزیت دارد.
در صورت تکمیل زیرساخت های حمل و نقلی 
ریلی و جاده ای بندر چابهار، کشورهای همجوار 
نظیر افغانستان، پاکستان، عـــراق، ترکیه و 
کشورهای آسیای میانه بــرای حمل کالاهای 
صادراتی و وارداتی خود، امکان استفاده بیشتر 
از ظرفیت این بندر منحصر به فرد را خواهند 

داشت.
بندر چابهار برای کشور ما نماد کامل اقتصاد 
مقاومتی اســـت. نــیــاز کــشــورهــای منطقه به 
ــن بــنــدر و درآمـــدزایـــی آن بــرای  اســتــفــاده از ای
اقتصاد کشور در آینده، ظرفیت خوبی را در 
اقتصاد جمهوری اسلامی ایران رقم خواهد زد.

وضعیتتوسعهبندرچابهار ◾
در حــال حاضر توسعه زیرساخت های بندر 
چابهار با استفاده از ظرفیت ها و منابع دولت و 
سازمان بنادر و دریانوردی در حال انجام است. 
فاز نخست این بندر با ظرفیت 8.5 میلیون تن 
در حال بهره برداری است و در فازهای بعدی 
ظرفیت این بندر تا 75 میلیون  تن هم خواهد 

رسید.
ــا ورود  ــوزه تــجــهــیــزات، ب از ســـوی دیــگــر در حـ
هندی ها از دو ســال پیش، ایــن بندر در حال 
تجهیز با انواع جرثقیل ها و تجهیزات بندری 

و ساحلی است.
ــران، هند و افغانستان در بندر   مشارکت ایـ
چابهار در قالب توافق اولیه رئیس  جمهور 
کـــشـــورمـــان، اشــــرف غــنــی و نـــارنـــدرا مـــودی؛ 
نخست وزیر هند اســت که موجب شد بندر 
چابهار به صورت مشارکتی توسط ایران و هند 

اداره شود.
ــرارداد  ــ ــ ــخــســت، ق ــاز ن ــ شـــرکـــت هـــنـــدی در ف
ســرمــایــه گــذاری 85 میلیون  دلاری در بندر 
چابهار دارد و پس از قــرارداد موقت دو ساله، 

وارد قرارداد 10 ساله اپراتوری می شود.

تعللدرسرمایهگذاری ◾
در همین راستا »دفتر خدمات پژوهشی کنگره 
ــرده اســت: در  آمریکا« طــی گــزارشــی اعــلام ک
حالی که هند بــرای فعالیت های بــازســازی در 
افغانستان از تحریم های ترامپ علیه ایــران 
»معاف« بود، در چهار سال گذشته همه کارها 
در بندر چابهار را متوقف کرد و فقط  در اواخر 
سال 2020 فعالیت  در این بندر را از سر گرفت.

 با وجود معافیتی که به هند بابت بندر چابهار 
داده شد، اغلب تحلیلگران هندی به این نکته 
اشاره می کردند که پس از خروج رئیس جمهور 
سابق آمریکا از برنامه جامع اقدام مشترک در 
می 2018، ترس از »تحریم های ثانویه« علیه 
شرکت های هندی که درگیر تجارت با ایــران 

هستند، همیشه باقی مانده است.
طبق گــزارش »دفتر خدمات پژوهشی کنگره 
آمریکا« کار )هندی ها( در بندر چابهار فقط 
در ابتدای سال 2021 پس از پیروزی جو بایدن، 
سرعت گرفته اســت. دهلی نــو انتظار دارد، 
دولت بایدن به توافق هسته ای با ایران بازگردد. 
از این رو میزان مبلغ اختصاص داده به بندر 
چابهار را از 6.9 میلیون دلار در سال گذشته 

به 13.5 میلیون دلار در سال های 2021-2022 
افزایش داده و آن را دو برابر کرده است.

در حال حاضر برخی از کارشناسان در تحلیل 
کم  کاری هند در بندر چابهار اظهار می کنند: 
هند در راســتــای متوقف نگه داشتن کریدور 
بندر چابهار وارد آن شده است تا مز ایای این 
کریدور ترانزیتی در رقابت با کریدورهای رقیب، 

کمتر برای صاحبان کالا نمایان شود.
 از سوی دیگر، تاکنون جز در سال های نخست 
بهره برداری از بندر چابهار، عمده کالاهایی که 
در ایــن بندر تخلیه و بارگیری شــده، کالاهای 
ــادر کشور  ــن اســاســی بـــوده و جـــزو تــکــالــیــف ب
محسوب می شد. به هیچ وجه به تلاش و ابتکار 
ــراتــور هــنــدی یــا شــرکــت طــرف قـــرارداد  عمل اپ
ایرانی معطوف نبوده است. چندان که از میزان 
عملکرد این بندر پیداست، جز افزایش بار در 
جابه جایی کالاهای اساسی، در عملکرد اپراتور 
و نیز جذب بازار جدید اتفاق معناداری نیفتاده 
است و ترافیک جابه جایی کالاهای کانتینری 
طی 15 ماهه گذشته در پایین ترین سطح خود 
قــرار داشــتــه و ترافیک جــدیــدی در منطقه و  

کشورهای همسایه جذب نشده است.
 ایــن در حالی اســت که ایــن کشور جــزو گروه 
20 یعنی بیست اقــتــصــاد بـــزرگ جــهــان که 

شامل کشورهایی قدرتمندی از جمله آمریکا، 
بریتانیا، آلمان، روسیه، چین، استرالیا و... 
بوده و در جذب بازارهای جدید می توانست 
در کنار معافیت های کاملی که آمریکا نسبت 
به این بندر قائل شده بود، ظرفیت متنوعی 
از بـــازارهـــای مختلف جــهــان را جــذب بندر 
چابهار کند؛ اما از آنجایی که این اپراتور از 
مجموع تعهدات سرمایه گذاری خود تاکنون 
25 میلیون دلار آن هم با تأخیر و تعلل های 
زیاد، در این بندر سرمایه گذاری نموده حاکی 
از آن اســت کــه اســاســاً اعتقادی بــه ایــن نوع 
سرمایه گذاری در بنادر ایــران و توسعه بندر 

چابهار ندارد.

هندارادهسرمایهگذاریندارد ◾
نماینده مردم زابل در مجلس شورای اسلامی 
در این زمینه اظهار می کند: هندی ها چندین 
ــدر چــابــهــار  ــن ســـال اســـت مــی خــواهــنــد در ب
سرمایه گذاری کنند تا از ایــن طریق کالاهای 

خود را به دنیا صادر نمایند؛ اما اراده ندارند.
حبیب الله دهمرده در مورد رایزنی مقامات هند 
و ایران درباره توسعه همکاری ها در بندر چابهار 
گفت: هندی ها چندین سال است می خواهند 
در بندر چابهار سرمایه گذاری کنند؛ اما اراده 

لازم را  ندارند.
نماینده مردم زابــل، زهک، هیرمند، نیمروز و 
هامون در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: 
در واقع آن ها می توانند از طریق بندر یاد شده و 
مسیر اصلی میلک زابل محصولات صادراتی 

خود را به افغانستان ارسال کنند.
وی با اشــاره به اینکه طی چند ســال گذشته 
موضوع را شخصاً پیگیری کرده؛ اما به نتیجه 
نرسیده است، ادامه داد: هر چند باید اذعان 
کرد در دولت جدید تحرکات خوبی انجام شده 
که امیدواریم هر چه زودتر نتیجه بخش باشد.

استاندار سابق سیستان و بلوچستان اظهار 
کرد: چندین سال پیش در همایش بین المللی 
ــه چــیــنــی هــا بـــرگـــزار کـــردنـــد، اقــتــصــاددانــان  ک
مناسب ترین، ارزان تــریــن و کوتاه ترین مسیر 
حمل کــالا به افغانستان و آسیای میانه را از 

مسیر چابهار عنوان کردند.

فرصت سوزی هندی ها در بندر چابهار 

خبرخبر
روزروز

رشد ۲۹۰ درصدی درخواست صدور اجراییه بانک های لرستان علیه بدهکاران بانکی
لرستان- ایسنا   مدیر کل ثبت اسناد و املاک لرستان 
از رشد 290 درصدی درخواست صدور اجراییه بانک های 

استان علیه بدهکاران بانکی در استان خبر داد.
 علی اکبر بــاقــری اظــهــار کـــرد: در چــهــار مــاهــه امسال 
هزار و647 اجراییه قرارداد بانکی و سند رهنی به تقاضای 
بانک های لرستان علیه بدهکاران بانکی صادر و برای 

ــان در شعب اجـــرای اســنــاد رسمی لرستان پرونده  آن
تشکیل شده است.

وی اضافه کرد: این تعداد پرونده نسبت به مدت مشابه 
سال  گذشته که 573 فقره بــوده، رشد 290درصــدی را 

نشان می دهد.
باقری عنوان کرد: نکته قابل توجه این است که مبالغ 

اغلب این اجراییه ها مربوط به تسهیلات خرُد بانکی 
است که بعضی بانک ها به دلیل پرداخت نشدن چندین 
قسط مبادرت به صــدور اجراییه علیه وام گیرندگان 

کرده اند.
مدیر کل ثبت اسناد و املاک لرستان با اشاره به وضعیت 
نامطلوب اقتصادی جامعه و تلاش همگان برای بهبود 

این وضعیت گفت: از بانک های لرستان انتظار می رود 
در این شرایط بد اقتصادی و آن هم در استانی که نرخ 
بیکاری بالایی دارد، با تعامل و همراهی لازم با بدهکاران 
تسهیلات خرد از صدور اجراییه و تحمیل هزینه های 
زیاد به بدهکاران صرف نظر و مهلت بیشتری برای آن ها 

در نظر بگیرند.

خبر

افزایش بیماران 
مبتلا به وبا 
در کرمانشاه
 به ۱۵ نفر

کرمانشاه    معاون 
امور بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشکی کرمانشاه 
از افزایش بیماران مبتلا 
به وبا در استان به 15 
مورد خبر داد و گفت:  
از مجموع بیماران 
شناسایی شده 9 نفر در 
پاوه، سه نفر روانسر، دو 
تن در جوانرود و یک نفر 
دیگر نیز از اتباع کشور 
عراق است که در شهر 
جوانرود غربالگری و 
شناسایی شده است.
دکتر ابراهیم شکیبا با 
بیان اینکه مهم ترین 
راه مقابله با بیماری 
وبا رعایت بهداشت 
و پرهیز از خوردن و 
آشامیدن غذا و آب 
مشکوک است، 
عنوان کرد: به مردم 
توصیه می شود اصول 
بهداشتی را جدی 
گرفته و رعایت کنند.

خبر
مرکزی

   نوسانات بازار؛ چالش بزرگ صنعت سیمان
 سرپرست وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 

اشاره به چالش های کارخانجات سیمان در حوزه 
نوسانات قیمت بازار گفت: باید با برنامه ریزی 

نوسانات بازار، قیمت ها را تنظیم کرد تا کارخانجات 

برنامه ریزی سالانه برای تولید داشته باشند.
محمد زاهدی وفا روز گذشته در بازدید از کارخانه 
سیمان زرند ساوه اظهار کرد:  کارخانه سیمان جزو 

کارخانه هایی با فناوری خوب است که تقریباً 
نزدیک به ظرفیت اسمی خود، سیمان خاکستری و 

سیمان سفید تولید می کند.
وی افزود: طرح هایی در دست اقدام است تا بتوان 

به ظرفیت اسمی به طور کامل دست پیدا کرد و 
لوح های جدیدی از سیمان تولید کرد. همچنین با 
توجه به دسترسی کارخانه به معادن خوب بتوان 

هزینه های تمام شده کارخانه را کاهش داد و بازار 
صادراتی متنوعی را برای سیمان داشت.

وی ادامه داد: استان مرکزی یکی از استان های 
صنعتی کشور بوده بنابراین یک شبکه خوبی از 

کارخانجات در این استان وجود دارد.

پلمب کارخانه »خمیرمایه ناغان« 
با دستور قضایی

چهارمحال و بختیاری   دادستان عمومی و 
انقلاب شهرستان کیار از پلمب کارخانه خمیرمایه 
ناغان به علت ایجاد آلودگی های زیست  محیطی 

خبر داد.
رضــا قاسمی رستمی جزئیات پــرونــده کارخانه 
خمیرمایه نــاغــان را تشریح کــرد و گفت: رونــد 
پیگیری قضایی ایــن پــرونــده از پنج ســال پیش 

آغاز شد.
وی اظهار کــرد: با شکایت اداره محیط زیست 
کیار پرونده ای برای بررسی و رسیدگی به موضوع 
آلودگی زیست  محیطی پساب این کارخانه در 

دادگاه شهرستان تشکیل شد.
وی ادامــه داد: پس از برگزاری جلسات متعدد و 
پیگیری های کارشناسی و آزمایشگاهی، روشن 
شدن ابعاد ماجرا و احــراز تخلف صــورت گرفته، 
رایزنی هایی با مالکان کارخانه برای رفع آلودگی و 

تصفیه پساب خروجی کارخانه صورت گرفت.
قاسمی با بیان اینکه به دلیل عدم اصلاح و رفع 
آلودگی، یک ماه پیش حکم پلمب کارخانه صادر 
شد، توضیح داد: با مکاتبات مالکان کارخانه و 
درخواست مهلت یک  ماهه برای رفع این مشکل، 

زمان خواسته شده در اختیار آنان قرار گرفت.
دادستان شهرستان کیار عنوان کرد: با توجه به 
ادامــــه دار بــودن آلــودگــی و بی توجهی مالکان به 
مساعدت های داده شده، مقرر شد تا یک هفته 
هیچ گونه مواد اولیه جدیدی وارد کارخانه نشود 
تا دستگاه ها کاملاً تخلیه شده و سپس کارخانه 

پلمب شود.
وی خاطرنشان کــرد: بــرای ایجاد نشدن اخلال 
در معیشت کارکنان و کارگران این کارخانه، بیمه 
بیکاری افراد شاغل در ایام پلمب فعال خواهد بود.

تعریف بازارهای تخصصی 
برای صادرات

فارس    رئیس سازمان توسعه تجارت ایران گفت: 
باید روش های سنتی صادرات اصلاح شود. تلاش 
شده که بــازارهــای جدید را باز کنیم که این خود 

موتوری برای توسعه صنایع هر استان است.
علیرضا پیمان پاک در بازدید از واحدهای تولیدی 
شهرک بزرگ صنعتی شیراز با بیان اینکه بازارهای 
تخصصی باید براساس  نیازمندی های جهانی 
تعریف شوند، افزود: ناآشنایی واحدهای صنعتی 
با فرصت های بین المللی یکی از دلایل مشکلات 
ایــن واحــدهــاســت کــه مــا بــه عــنــوان دولـــت باید 
زیرساخت ها را فراهم کنیم تا ظرفیت های جدید 

شناسایی شود.
ــان ایــنــکــه حــمــایــت دولــــت در قالب  ــی وی بـــا ب
پشتیبانی های اصلی اســت نه عــدد و رقم های 
کوچک چراکه ایــن رقم ها نمی تواند مشکلی را 
ــزود: پشتیبانی لجستیکی، حل  ــ حــل کــنــد، اف
مشکلات ارزی و ایجاد راهبردهای کلان در نظر 
دولت است؛ چرا که اگر موانع رفع شوند، کمک و 

رونق به صادرات و تولید نیز انجام می شود.
رئیس سازمان  توسعه تجارت ایران با بیان اینکه 
اتاق بازرگانی و واحدهای صنعتی باید کمک کنند، 
افــزود: بازارهای خوبی برای استان فــارس، خلیج 
فارس و آفریقا وجود دارد. تمرکز بر آفریقا در دستور 
کار قرار گرفته؛ چون بازار خوبی دارد و حمایت و 
توجه ویژه هم در حوزه حمل و نقل و هم تسهیلاتی 

برای برگرداندن ارز می شود.
وی با بیان اینکه صندوق ضمانت صــادرات در 
بــازارهــای پر ریسک وارد مــی  شــود، عنوان کرد: 
ســازوکــاری بــرای فعال کــردن بــازار آفریقا و خلیج 
فارس در نظر گرفته شده؛ چرا که می تواند منجر 
به رشد صنعت و صادرات فارس شود؛ اما کانال 

ارتباطی اتاق بازرگانی است که باید فعال شود.
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قم   دریاچه نمک قم علاوه بر 
قابلیت های گــردشــگــری، یکی 
از قــطــب هــای اســتــخــراج مــواد 
معدنی است که به دلیل شیوه 
استخراج و رعایت نکردن الــزامــات محیط 

زیستی این روزها زیر سؤال است.
استاندار قم در همین زمینه با بیان اینکه 
دریــاچــه نمک قــم عــلاوه بــر استخراج مــواد 
معدنی، ظرفیت عظیمی در بخش گردشگری 
دارد، مــی گــویــد: زیــرســاخــت هــا و مسیر 
دسترسی به این دریاچه باید سریع تر فراهم 

شود.
سید محمدتقی شاهچراغی با بیان اینکه 
یکی از سیاست های مهم و اصلی مدیریت 
استان بهره برداری مطلوب از ظرفیت معادن 
قم است گفت: اهمیت دادن به معادن سبب 
افــزایــش درآمــدهــا و رشــد اقتصادی استان 
می شود و لازمــه رسیدن به رشــد اقتصادی 
8 درصـــدی در قــم استفاده از ظرفیت های 

معدنی است.
وی به درخــواســت تعطیلی موقت دریاچه 
ــن دریــاچــه  ــرد و گــفــت: ای نمک قــم اشـــاره ک
اهمیت بالایی در بعُد ملی دارد و تا یک ماه 
آینده وضعیت سرمایه گذاری در این منبع 

عظیم و استخراج آن مشخص خواهد شد.
اســتــانــدار قــم بــا بــیــان اینکه دریــاچــه نمک 
قم عــلاوه بر استخراج مــواد معدنی ظرفیت 
عظیمی در بخش گردشگری دارد، تأکید کرد: 
باید در کوتاه ترین زمان زیرساخت های اولیه 
نظیر آب و برق و همچنین مسیر دسترسی 

به دریاچه فراهم شود.
وی به ایجاد کارخانه آسفالت در نزدیکی 

حوض سلطان اشــاره کرد و گفت: مدیریت 
استان در برداشت از منابع معدنی مخالفتی 
ــدارد؛ ولــی در ایــن زمینه باید همه مسائل  ن

کارشناسی بررسی و رعایت شود.
شاهچراغی با بیان اینکه برخی مجوزهای 
اکــتــشــاف معدنی در قــم بلاتکلیف اســت، 
گــفــت: ســازمــان زمین شناسی و نهادهای 
مربوط باید تا یک ماه آینده این محدوده ها را 

تعیین تکلیف کنند.
استاندار قم اظهار کــرد: با توجه به اینکه 
مــعــدن سنگ لاشــه مــوجــان در 600 متری 
ــرای  ــا قـــرار دارد، لازم اســـت ب حــریــم روســت

جابه جایی معدن اقدام شود.
وی همچنین در واکنش به توقف چهار ساله 
معدن مخلوط کوهی فاضل بیان کرد: چنانچه 
ایــن معدن مانع حقوقی نداشته باشد باید 

سریع تر فعالیت خود را شروع کند.

 صدور۱۱مجوزاکتشافمعدن ◾
درسالگذشته

رئــیــس ســازمــان صنعت، مــعــدن و تجارت 
استان قم نیز با بیان اینکه سال گذشته 11 
مجوز اکتشاف معدن در قم صــادر شده که 
مقدمات اکتشاف و استخراج 9 معدن در 
مراحل پایانی قرار دارد، اظهار کرد: سازمان 
مــلــی زمــیــن شــنــاســی لازم اســـت پهنه های 
معدنی دارای پروانه را سریع تر تعیین تکلیف 

کند.
اکبر ابدالی به سختی دسترسی به معادنی 
ــاره کــرد و گفت : بــرای  همچون نــرداقــی اشـ
تسهیل دسترسی به این مراکز چند طرح در 

مرحله مطالعه قرار دارد.
ــفــجــار در مـــعـــادن را از چــالــش هــای  وی ان
مهم در استخراج مــواد معدنی ذکــر کــرد و 
گفت: تغییر در شیوه و نوع مواد منفجره و 

همچنین طرح هایی برای کاهش لرزش و صدا 
در معادن نزدیک مراکز مسکونی در حال 

بررسی و اجراست.
رئــیــس ســازمــان صنعت، مــعــدن و تجارت 
استان قم مهم ترین ماده معدنی استخراج 
شده از دریاچه نمک را اکسید منیزیم اعلام 
کرد و افــزود: به علت سرمایه گذاری نکردن، 
مسائل زیست محیطی و نبود دانــش فنی 
ــراوری منیزیم در منطقه  کــافــی، کارخانه فـ

ساخته نشده است.

تأکیدبرحفظحریمتالابها ◾
مـــدیـــر کـــل حــفــاظــت مــحــیــط زیـــســـت قم 
نیزبا بیان اینکه صــدور مجوز در محدوده 
120کیلومتری تهران با حساسیت زیست 
محیطی انــجــام مــی شــود، افــــزود: ساخت 
کارخانه آسفالت در محدوده 4 کیلومتری 
تـــالاب حــوض سلطان بــایــد بــا حفظ حریم 

زیست محیطی این تالاب باشد.
سیدرضا موسوی مشکینی با بیان اینکه 
توقف فعالیت معدنی در محدوده دریاچه 
ــیــل مــســائــل زیــســت محیطی  نــمــک بــه دل
نــیــســت، گــفــت: تعطیل شـــدن اکــتــشــاف و 
استخراج مواد معدنی در دریاچه نمک قم 
بیشتر به دلیل نبود امکانات فنی و تجهیزات 

بوده است.
مـــدیـــر کـــل حــفــاظــت مــحــیــط زیـــســـت قم 
ــــل وضــعــیــت  ــی ــ ــفــــت: بــــه دل هــمــچــنــیــن گــ
ســیــلاب هــای ســـال هـــای گــذشــتــه و شــرایــط 
زیست محیطی قم ظرفیتی بــرای برداشت 
و فـــراوری شن و ماسه در ایــن استان وجود 

ندارد.

ضرورت بازنگری در شیوه استخراج از دریاچه نمک قم  
گزارش



کلنگ ساخت 
6 هزار واحد 
مسکونی در 

لرستان به زمین 
زده خواهد شد

 فرهاد زیویار؛ 
استاندار لرستان گفت: 

با توجه به دستور 
رئیس جمهور و تأمین 

سالانه یک میلیون 
مسکن، سهم استان 

حدود ۸۸ هزار واحد 
مسکونی می شود که 

در حال حاضر آمادگی 
داریم تا ۱۰ درصد این 

مقدار معادل 6 هزار 
واحد از آن را تا هفته 
دولت کلنگ زنی کنیم.

خبر

واگذاری زمین 
بیمارستان 

۴۰۰ تختخوابی 
گنبدکاووس

گلستان   فرماندار ویژه 
شهرستان گنبدکاووس 
از اتمام فرایند واگذاری 

زمین بیمارستان 
۴۰۰تختخوابی این 
شهرستان خبر داد 
و افزود: به زودی با 
جذب اعتبار مورد 

نیاز، عملیات اجرایی 
این مرکز درمانی آغاز 

می شود. مهدی دهرویه 
گفت: در مسیر واگذاری 

زمین این پروژه برخی 
مشکلات وجود داشت 

که در نهایت براساس 
تفاهم نامه شهرداری و 
شورای شهر با دانشگاه 
علوم پزشکی گلستان 
زمین مورد نظر واگذار 

شد. وی بیان کرد: مراکز 
درمانی گنبدکاووس 

خدمات دهنده به کل 
شهرستان های شرق 
استان گلستان بوده و 
از طرفی نیز فرسودگی 

برخی از فضاها الزام 
ساخت بیمارستان های 

جدید را بیش از پیش 
هویدا کرده است.

خبرخبر
روزروز

ــیــش از  گیلان   امـــســـال ب
ســال هــای گذشته نگرانی از 
تنش آبی بر شالیزارهای گیلان 
بــه عــنــوان یکی از بزرگ ترین 
استان های تولیدکننده برنج 

کشور سایه افکنده بود.
گزارش های ملی و جهانی از کم آبی در یک طرف 
و کاهش چشمگیر نزولات جوی در خطه باران در 
طرف دیگر بر احتمال آسیب جدی به شالیزارهای 

استان و کشت برنج افزوده بود.
طبق گزارش هواشناسی گیلان فقط در خرداد ماه 
امسال که مهم ترین زمان برای آبیاری شالیزارها 
و جوانه زنی اســت، شاهد کاهش ۴۱ درصــدی 
بارندگی بودیم. از طرف دیگر گزارش ها از کاهش 
حدود ۵۰ درصدی ظرفیت آبگیری سد سفیدرود 
به عنوان مهم ترین تأمین کننده آب شالیزارهای 
استان حکایت داشــت که روی هم رفته سالی 

سخت را برای شالیزاری استان نوید می داد.
خشکسالی طی ســال جــاری موجب شــده آب 
ذخیره شده پشت سد سفیدرود در فصل زراعی 

جاری در ۴۰ سال گذشته بی سابقه باشد.
اکنون سد سفیدرود تنها تأمین کننده نیاز آبی 
کــشــاورزی اســت که حــدود ۸۰ درصــد آب مورد 
مصرف در کشت برنج را تأمین می کند. در حالی که 
پنج پروژه بزرگ سدسازی در استان سال هاست 
چشم انتظار بهره برداری اند. بر اساس برآوردها 
ایــن پنج ســد، تــوان تنظیم ســالانــه ۸۱۰میلیون 
مترمکعب آب را دارند که به راحتی نیاز استان را در 
حوزه کشاورزی و حتی آشامیدنی تأمین می کند. 
فقط سد شفارود رضوانشهر به عنوان بزرگ ترین 
سد بتنی غلتکی کشور توان مدیریت ۴۵۵ میلیون 

مترمکعب آب در سال را دارد.
گیلان با متوسط بارش سالیانه افزون بر یک هزار 
ُــر باران ترین استان کشور محسوب  میلیمتر پ
مــی شــود؛ امــا بیشتر ایــن بــارش هــا زمانی اتفاق 
می افتند که صرفه آنچنانی برای کشاورزان به ویژه 
برای کشت برنج و شالیکاران ندارند. حتی ممکن 

اســت همچون ســال گذشته بارندگی ها زمانی 
ــرای به ثمر  اتفاق بیفتد که شالی ها آفتاب را ب
نشستن طلب می کنند و تداوم آن موجب افت 
کیفیت و کاهش به بار نشستن خوشه های برنج 

نیز می شود.

رویارویی 60 هزار هکتار شالیزار با کم آبی  ◾
 استاندار گیلان با اشاره به کاهش ۴۲درصدی 
بارندگی در اســتــان گفت: ۶۰ هــزار هکتار از 
۲۳۸ هــزار هکتار اراضــی شالیزاری با کم آبی 

روبه رو است.
اسدالله عباسی تصریح کرد: کاهش ۵۰۰ میلیون 
مترمکعبی ذخیره آب سد سفیدرود نسبت 
بــه مــدت مشابه ســال قبل کــه یــک میلیارد و 
۲۰۰میلیون مترمکعب بــود، کاهش محسوس 
بــارش در سال جــاری به میانگین ۴۲ درصــد که 
در۲۰ سال اخیر بی سابقه بوده و ذخیره ناکافی 
برف در مناطق کوهستانی برای افزایش ذخایر آبی، 
تشکیل قرارگاه جهادی مدیریت آب کشاورزی 
در گیلان را به ضرورتی غیر قابل انکار تبدیل کرد.

وی بــا بیان اینکه کــشــاورزان برنج کار رنج های 

بسیاری را متحمل می شوند، یادآور شد: اسفند 
ماه سال گذشته با توجه به پیش بینی های اعلام 
شــده توسط کارشناسان حــوزه کــشــاورزی و آب 
در تهران و گیلان، توصیه بر آن شد که حدود 
۶۰هزار هکتار از ۲۳۸ هزار هکتار اراضی شالیکاری 
استان به دلیل کمبود آب، کشت نشود و با بیمه 
کشاورزی خسارت وارده جبران شود که برای بنده 

به عنوان استانداری بومی غیر قابل پذیرش بود.
استاندار گیلان به اعلام مخالفت خود برای کشت 
نکردن در بخشی از مزارع کشاورزی استان اشاره 
و اظهار کرد: آبرو و حیثیت هر یک از برنج کاران که 
با هزاران امید و آرزو با توکل به خدا سال زراعی را 
شروع می کند، زمین کشاورزی اوست که باید در 

هر شرایطی مورد حمایت قرار گیرد.
عباسی بیان کرد: تاکنون همه ظرفیت های موجود 
در گیلان برای مدیریت صحیح آب کشاورزی به 
کار گرفته شده و این تلاش ها تا پایان فصل زراعی 

امسال تداوم دارد.
وی با تأکید بر اینکه فرمانداران به عنوان رؤسای 
قرارگاه های جهادی آب در شهرستان ها پای کار 
هستند، گفت: همکاری برنج کاران در اجــرای 

درست زمان بندی عملیات فصل زراعــی نیز در 
کاهش آسیب های کشاورزی مؤثر است.

وی ادامــه داد: در برخی مناطق گیلان به دلیل 
کشت نشدن در سالیان قبل و تغییر کاربری به 
برنج کاری به منظور تولید برنج با توجه به افزایش 
قیمت ایــن محصول، بهره نگرفتن از امکانات 
و تجهیزات آبیاری و نظیر آن، مــزارع مذکور را 
آسیب هایی تهدید می کرد که دستور دادم تا با 

تانکر هم که شده به آن مناطق آبرسانی شود.

تخصیص اعتبار برای مقابله با تنش آبی  ◾
ــیــز از  ــران گـــیـــلان ن ــحـ مـــدیـــر کـــل مــدیــریــت بـ
تخصیص اعتبار ۴۰ میلیارد تومانی سازمان 
ــا تــنــش آبــی  ــرای مقابله ب مــدیــریــت بــحــران بـ
احتمالی در استان خبر داد و گفت: تنش آبی، 
بیشتر مناطقی را تهدید می کند که کشاورزی 

آن به صورت سنتی آبخور است.
امیر مــرادی با اشــاره به اطلاعات احصا شده از 
آب منطقه ای، جهاد کشاورزی و هواشناسی، 
از وضعیت نامناسب منابع آبی استان و کمبود 
بارش ها خبر داد و بیان کــرد: متأسفانه پدیده 
تغییر اقلیم در حال رخ دادن است و با افزایش دما 

حتی در فصول سرد سال مواجه هستیم.
مدیر کل مدیریت بحران استانداری گیلان گفت: 
متأسفانه افزایش دما در بهمن ماه و وزش بادهای 
گرم موجب آب شدن سریع برف های ذخیره در 

ارتفاعات شد.
مرادی با اشاره به راه اندازی نشدن سدهای داخل 
استان بــرای ذخیره و جمع آوری آب هــای جاری 
در پایین دست، خاطرنشان کرد: زمستان سال 
گذشته ظرفیت سد سفیدرود تکمیل شد؛ اما 
بخشی از اراضــی کــشــاورزی استان آبخور سد 

سفیدرود نیستند.
وی با اشــاره به احتمال کاهش بارش ها و ایجاد 
تنش آبی در تیر و مرداد سال جاری تصریح کرد: 
این تنش آبی بیشتر مناطقی را تهدید می کند که 

کشاورزی آن به صورت سنتی آبخور است.

بهدلیلکاهشبارندگیها

خشکسالی در شالیزارهای گیلان قد کشید
خبر

نقطه ضعف اصلی »ابرکوه«
 ناشناخته ماندن پتانسیل های

 این شهر است

یزد    علی اصغر شالبافیان؛ معاون گردشگری 
وزارت میراث فرهنگی، صنایع  دستی و گردشگری 
کشور در سفر یک  روزه خود به ابرکوه پس از بازدید 
از برخی مراکز گردشگری این شهرستان، اظهار 
کرد: ابرکوه، ظرفیت های متنوعی دارد که خودش 
مــی تــوانــد امــکــان بــهــره بــرداری از پتانسیل های 
گردشگری خود را فراهم کند؛ اما ظرفیتی که بیش 
از همه جلب  توجه می کند، قرار گرفتن در یکی از 

محورهای پرتردد کشور است.
وی با تأکید بر اینکه باید جدیت بیشتری برای 
آگاهی بخشی و معرفی ابرکوه صورت گیرد، تصریح 
کــرد: نقطه ضعف بــزرگ ایــن شهر در کنار تمام 
پتانسیل هایی که دارد، عــدم آگاهی بخشی و 
ناشناخته ماندن است. بنابراین ضــروری است 
برنامه مشخصی بــرای اطــلاع رســانــی و معرفی 

ظرفیت های گردشگری شهرستان تدوین شود.
شالبافیان اذعان کرد: ابرکوه به لحاظ دور بودن از 
مرکز استان نتوانسته از ظرفیت های بالقوه زیادی 
که دارد استفاده کند. بنابراین پیشنهاد می شود در 
نمایشگاه گردشگری تهران یک جای مستقل برای 

آن در نظر گرفته شود.
وی در مورد مسائل و مشکلات حوزه گردشگری 
ابرکوه  ابراز کرد: در مورد هزاره گنبد عالی نیاز است 
پیش رویدادهای مختلف در این زمینه برگزار شود 
که منحصر به محدوده جغرافیایی شهرستان 
نیز نــبــوده و در مرکز اســتــان و یــا حتی پایتخت 
برگزار شود؛ چراکه ابرکوه بیش از هر چیز نیازمند 
معرفی است.  شالبافیان در باره ثبت جهانی سرو 
ابرکوه گفت: این پرونده ثبتی در جریان است و ما 
پیگیری های لازم برای سرعت بخشیدن به ادامه 

روند امور را خواهیم داشت.

برق ۳۴ اداره دولتی پرمصرف
 خراسان  شمالی قطع شد

ــروش و خدمات  خراسان شمالی    معاون ف
مشترکان شرکت تــوزیــع بــرق خــراســان شمالی 
گفت: برق ۳۴ اداره دولتی و دستگاه اجرایی این 
استان به دلیل رعایت نکردن مصوبه هیئت دولت 

برای کاهش مصرف برق قطع شد.
مسعود کاظمی اظهارکرد: طرح مدیریت مصرف 
بــرق از ابــتــدای خـــرداد مــاه جــاری در ایــن استان 
اجرایی شد که در این مدت ۳۲۶ بازدید از دستگاه 
و نهادهای دولتی انجام و به ۸۷ دستگاه پرخطر 
ــزود: با وجــود اخطارهای  اخطار داده شد. وی اف
داده شده ۳۴ اداره نسبت به این اخطارها توجهی 

نداشتند که به قطع برق آن ها منجر شد.
وی گفت: بر اساس مصوبه  هیئت دولت، ادارات 
بــایــد در تابستان امــســال طــی ســاعــات اداری 
۳۰درصــد و غیراداری ۶۰ درصد مصرف برق را به 

نسبت سال گذشته کاهش دهند.
کاظمی افــزود: مصرف برق در روز سه شنبه )۲۸ 
تیرماه( در خراسان شمالی به اوج رسید. مصرف 
بــرق استان در ایــن روز به ۲۷۸ مــگــاوات معادل 
۱۰درصد بیش از سهمیه افزایش یافت و در ردیف 

استان های با وضعیت برق قرمز قرار گرفت.
وی گفت: توصیه می شود مردم و ادارات در این 
روزهــای گرم سال مدیریت مصرف برق را رعایت 
کنند که مهم ترین آن هــا تنظیم دمــای کولرهای 
گازی روی ۲۵ درجه و استفاده از دور کند کولر آبی 
است. همچنین در اوج مصرف بار از روشن کردن 

دستگاه های پرمصرف برقی نیز خودداری کنند.
کاظمی افزود: قطع برق مشترکان خانگی از خطوط 
قرمز شرکت توزیع نیروی برق است و برق خانگی 
هم در صورت رعایت نشدن الگوی مصرف قطع 

خواهد شد.
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هرگونه ساخت و ساز در ارتفاعات »یخچال« غیرقانونی است
همدان- ایرنا   رئیس هیئت کوهنوردی و صعودهای 
ورزشــی استان همدان گفت: هرگونه ساخت وســاز در 
ارتفاعات کوهستانی منطقه یخچال، تخلف و غیرقانونی 
است و انتظار داریم دستگاه های نظارتی و قضایی با این 

قبیل تخلف ها برخورد کنند.
علیرضا گوهری اظهار کــرد: ساخت پناهگاه در مناطق 

کوهستانی برعهده هیئت کوهنوردی است که در سال های 
گذشته نیز لزومی به ساخت وساز پناهگاه در ارتفاعات 

یخچال استان همدان وجود نداشته است.
وی با اشاره به اینکه فردی خودسرانه و با حمایت مدیریت 
وقت دستگاه ورزش اقدام به ساخت پناهگاه در منطقه 
کوهستانی یخچال کرده است، افزود: پناهگاه ها در مناطق 

کوهستانی باید به شکل سابق حفظ شوند و نیاز به تغییر 
ندارند؛ اما نامبرده بدون توجه به این مباحث قانونی و 
اعتراض هیئت، اقدام به ساخت و ساز در این محدوده 
کرده است. گوهری خاطرنشان کرد: شخم زدن پناهگاه 
یخچال، تخریب محیط زیست محسوب می شود و 
هرگونه فعالیت در این زمینه برای ساخت وسازها، اقدامی 

غیرقانونی و تخلف است.
به گفته وی هیئت کوهنوردی استان همدان همواره نسبت 
به ساخت وساز پناهگاه در منطقه کوهستانی یخچال 
اعــتــراض کــرده اســت؛ چــرا که پناهگاه ها هیچ نیازی به 
تجملات و تشریفات ندارند. ضمن اینکه این تشریفات، 

موجب تخریب  طبیعت و محیط زیست می شوند.

خبر
خوزستان

   افزایش دمای هوا تا ۴9 درجه و بالاتر 
در آبادان و خرمشهر

مدیر کل هواشناسی خوزستان نسبت به وقوع 
دما های ۴9 درجه و بالاتر در آبادان و خرمشهر 

هشدار داد. محمد سبزه زاری؛ مدیر کل هواشناسی 

خوزستان اظهار کرد: در روز شنبه یکم مرداد ماه با 
وقوع دما های ۴9 درجه و بالاتر در مناطق جنوبی، 

غربی، مرکزی و بخش هایی از شمال استان خطر 
گرمازدگی و افزایش مصرف حامل های انرژی 

وجود دارد. وی با اعلام هشدار سطح نارنجی در این 

زمینه نسبت به صرفه جویی در مصرف آب و برق 
به ویژه در ساعات اوج مصرف، اجتناب از تردد های 

غیر ضروری در حوالی ظهر تا اوایل غروب برای 
جلوگیری از گرمازدگی و آبیاری مزارع در اوایل 

صبح یا اوایل شب توصیه کرد.

مدیر کل هواشناسی خوزستان در ادامه گفت: 
جریانات جنوبی و مرطوب تا اواسط روز شنبه 

موجب افزایش رطوبت و شرجی و بعضاً مه رقیق 
صبحگاهی به ویژه در نوار ساحلی، مناطق جنوبی، 

مرکزی و غربی استان خواهد شد.

گیلان   عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: 
یک میلیون و ۳۶۰ هزار واحد مسکونی در راستای 
اجــرای قانون جهش تولید مسکن توسط راه و 

شهرسازی در حال ساخت است.
احمد دنیامالی دربــاره نظارت کمیسیون عمران 
مجلس بــر اجـــرای قــانــون جهش تولید مسکن 
اظهار کرد: هدف از این قانون، ساخت یک میلیون 
مسکن در هر سال است و در این بین تأمین منابع 

این قانون اهمیت بسیاری دارد.
وی با بیان اینکه در سال نخست اجــرای قانون 

۳۶۰هــزار میلیارد منابع برای آن پیش بینی شد، 
تصریح کرد: مجلس شورای اسلامی از عملکرد 
مجموعه های مسئول در اجــرای قانون جهش 
ــژه ســازمــان برنامه و بودجه  تولید مسکن به  وی

راضی نیست.
دنیامالی  افزود: طبق آخرین آمارهای واصله یک 
میلیون و ۳۶۰ هزار واحد مسکونی تاکنون توسط 

راه و شهرسازی در حال آماده  سازی است.
عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اینکه همچنین پروژه  عظیمی در بخش 

راه روستایی برای وزارت راه و شهرسازی تعریف 
شده، خاطرنشان کرد: برای ترمیم راه های عشایری 
اعتبارات خوبی در بودجه امسال دیــده شده و 

اقدامات در حال انجام است.
نماینده مردم بندر انزلی در مجلس شورای اسلامی 
در مورد روند انتقال آب آشامیدنی به روستاهای 
غرب انزلی با بیان اینکه بیشتر روستاهای غرب 
انزلی آب خود را از آب چاه تأمین می کنند، تصریح 
کرد: طبق پیشنهادی که دادیم بنا شد یک خط 

لوله از انزلی به سنگاچین برده شود.

خبرخبر

ساخت 
بیش از ۱/3 میلیون 

واحد مسکونی 

اردبیل   دادســـتـــان عمومی 
ــقــــلاب خـــلـــخـــال دســـتـــور  ــ و ان
توقیف تجهیزات و جلوگیری 
ــک کـــارگـــاه  ــ از راه انــــــــــــدازی ی
سنگ شکن و تولید شن و ماسه دانه بندی 
ــده در منطقه گــردشــگــری الــمــاس ایــن  شـ

شهرستان را صادر کرد.
آرش جعفری اعلام کرد: این کارگاه به صورت 
غیرقانونی راه اندازی شده و مجوز صادره برای 
راه اندازی آن نیز با اشکال قانونی مواجه است.

وی اظهار کرد: به دنبال طرح شکایات مردمی و 
دریافت طوماری از اهالی روستای مجره از توابع 
بخش مرکزی خلخال مبنی بر آغاز فعالیت یک 
کارگاه جدید تولید شن و ماسه در منطقه نمونه 
۹گردشگری الماس به دفتر دادستانی سریعاً 
به موضوع ورود کــرده اســت. امــروز با صدور 
دستوری از ادامه فعالیت کارگاه شن و ماسه 

دانه بندی شده در حوالی این روستا جلوگیری 
و حکم صادره با حضور کلیه مسئولان اجرایی 
ذی ربط و عوامل انتظامی و قضایی و همچنین 
اهالی روستای مجره به مورد اجرا گذاشته شد.

ــدور مجوز  ــأســف از صــ ــراز ت ــ جــعــفــری بـــا ابـ
راه اندازی کارگاه جدید تولید شن  و ماسه در 
این منطقه با وجود اعلام ممنوعیت صدور 
ــرای بــهــره بــرداری گفت: این  هرگونه مجوز ب
کــار نمونه ای از نادیده گرفتن حقوق عامه، 
بی توجهی به خواسته مسئولان شهرستان 
و اصرار بر از بین بردن طبیعت منطقه است.

وی با اشاره به اخذ استعلامات از دستگاه های 
مسئول اظهار کرد: بر اساس استعلامات اخذ 
شده مختصات تعیین شده برای این معدن در 
منطقه نمونه گردشگری الماس واقع شده و با 
وجود مخالفت اداره میراث و گردشگری مجوز 
تأسیس به صورت غیر قانونی صادر شده است.

همدان- ایسنا   مدیر کل غله 
 و خدمات بازرگانی استان همدان 
با اشــاره به اینکه ســال گذشته 
مــراکــز خــریــد تضمینی سطح 
استان همدان ۱۹۹هــزار و ۳۵۱ تنُ گندم مازاد 
از کشاورزان گندم کار استان خریداری کردند، 
اظهار کرد: مقدار خرید تضمینی گندم سطح 
استان در ۲۹ تیر ماه سال گذشته ۱۲۷هــزار و 
۹۶۰ تنُ بــوده که در حال حاضر میزان خرید 
گندم تضمینی استان از آغاز فعالیت مراکز در 
یکم تیر ماه تا ۲۹ تیر ماه به نسبت مشابه سال 
قبل با مقدار ۶۹ هزار و ۸۳۴ تن اختلاف معادل 
۵۵درصد در مقایسه با سال گذشته از افزایش 

خرید برخوردار است.
مسعود بکایی افـــزود: از اول تــا ۲۹ تیرماه، 
۱۹۹هــزار و ۷۴۷ تنُ گندم مــازاد از گندم کاران 
و دهقانان سطح استان همدان توسط مراکز 

خرید تضمینی به ارزش ۲۳ هــزار میلیارد و 
ــال خــریــداری شــده کــه از این  ۱۴۶میلیون ری
میزان گندم خریداری شده تاکنون یک هزار 
یـــال از مطالبات  مــیــلــیــارد و ۱۰۴ میلیون ر
گندم کاران معادل ۵ درصد پرداخت و مبلغی 
افزون  بر ۲۱ هزار میلیارد و ۴۳ میلیون ریال از 
مطالبات کشاورزان در صف پرداخت قرار دارد.
بکایی مــیــزان خرید تضمینی گندم سطح 
ــزار و ۵۶۶ تنُ  اســتــان در ۲۹تــیــرمــاه را ۱۲ هـ
برشمرد و تصریح کرد: از ۱۹۹ هزار و ۷۵۷ تنُ 
گندم مـــازاد خرید تضمینی سطح استان، 
مقدار خرید گندم به تفکیک توسط مراکز 
دولتی ۱۱هــزار و ۹۲۰ تنُ، خرید گندم توسط 
سیلوهای بخش خصوصی ۹۹هزار و ۶۳۶ تن، 
توسط مباشر )تعاونی های روستایی( ۷۳هزار 
و ۹۲۶ تنُ و توسط کارخانجات آرد ۱۴هــزار و 

۲۷۴ تنُ بوده است.

صدور توقیف و جلوگیری از فعالیت 
یک کارگاه شن و ماسه در خلخال

خرید تضمینی گندم استان همدان 
به مرز ۲۰۰ هزار تنُ نزدیک شد

خبرخبر



ظرفیت ساخت 
بازارچه مرزی در 
شوش وجود دارد
 محمد کعب عمیر؛ 
نماینده شوش در 
مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه شهرستان 
شوش قطب کشاورزی 
در تولید محصولات 
استراتژیک و همچنین 
صیفی جات است، گفت: 
ساخت بازارچه مرزی 
شوش، کمک بسیار 
خوبی برای رونق 
اقتصادی، اشتغال و 
ارزآوری است و تاکنون 
پیگیری های بسیار 
خوبی نیز در این زمینه 
انجام داده ایم.

خبر

هراز مسدود 
می شود

مازندران   رئیس 
مرکز مدیریت راه های 
اداره کل راهداری و 
حمل و نقل جاده ای 
مازندران گفت : محور 
هراز از روز شنبه یکم 
مرداد ماه مسدود 
می شود. محسن 
هاشمی؛ رئیس مرکز 
مدیریت راه های اداره 
کل راهداری و حمل و 
نقل جاده ای مازندران 
اظهار کرد: محدودیت 
انسداد محور هراز 
به  مدت چهار  روز تا  
روز سه شنبه چهارم 
مرداد ماه به  صورت 
۲۴ ساعته خواهد بود. 
رئیس مرکز مدیریت 
راه های اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای 
مازندران بیان کرد: طی 
ایام انسداد، کندوان 
و سوادکوه به عنوان 
محورهای جایگزین 
برای تردد اعلام شدند.
هاشمی یادآور شد: 
هدف از ایجاد انسداد، 
انجام عملیات کارگاه 
جاده ای در محدوده 
بلبل خان محور هراز 
است.
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افقی ◾
 1. رمانی تاریخی ، نوشته سلمان کدیور که 
به وقایع بعد از وفات پیامبر اعظم)ص( در 
صدر اسلام می پردازد- مزد ساختمانی 
۲. دشت بــی آب و علف – حسد – برابر 
فارسی رمزمیله برایش برگزیدند 3. عضو 
مشترک خودرو و بدن انسان – اجرای فرم 
در ورزش ووشو - پدرمرده ۴. گودی میان 
دریا – سرنیزه – تردید - شانه 5. ضمیر 
بی حضور – تیرگی – قدیمی ترین دانشگاه 
 امــریــکــا در ایـــن شــهــر واقـــع شــده اســت
 6. دستورکار – نرم کننده مزاج – عزیز عرب 
7. نژاد ایرانی – قمری – دومین مهره گردن 
انسان 8. غذایی از سیب زمینی و تخم مرغ 
 – بچه گرفتن از شتر و گوسفند - کوچیدن
9. مظهر  سبکی – کــشــوری در جنوب 
شــرق آسیا به مرکزیت تایپه – بندپای 
ــروردگــار – بستنی چوبی –  گــزنــده 10. پ
کوچک اندام 11. بانویی که دانته به وی 

علاقه داشت – سخنان بیهوده – نوعی 
زغال سنگ 1۲. مخفف سیاه – برادرپدر 
– چاشنی سرخ – صوت دعوت به سکوت 
ــالادی – شیشه  13. ســتــاره – مــیــوه ســ
آزمایشگاهی 1۴. جمع مخزن – کرکس 
- زاپـــاس 15. پس غذا – بزرگ نمایی در 

عکاسی آنالوگ
عمودی ◾

 1. زدنی مظهر به سیگار – شتر بی کوهان 
– مدفن امام حسین)ع( ۲. منفعت طلب 
– نوعی زیرپوش بی آستین مردانه – از 
فروع دین اسلام 3. مرآت – زن شوهرمرده 
- آبگیر ۴. رنگ نفرت – شکاف – از مواد 
گیاهی حالت دهنده مو 5. اشاره به دور 
– راه و روش - دنیاآوردن 6. تیر پیکان دار – 
اجاره – بی  سواد – اسب سفید 7. مشکل 
– برد مشهور - تلاش 8. کوشش – نام 
کوچک کوپر سرمربی آرژانتینی سابق 
تیم ملی مصر که با این تیم به جام جهانی 

۲018 صعودکرد - شبیه 9. اثر چربی – 
رئیس جمهور شهید - طناب 10. پدرعرب 
ــوان - نپذیرفتن ــات  – شیمی کــربــن – ن
 11. تای جامه – بانوی بزرگوار- مخترع 
دینامیت 1۲. ظروفی که در دوران کهن به 
شکل حیوانات می ساختند – ریزه آتش 
- نومید 13. بسنده کردن – قوای نظامی 
- مونس 1۴. نقیض شوخی – صداقت 
– از ماهیان ریز خوردنی 15. پیش گفتار 

– شیک – پول سامورایی
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15 14 13 12 11 10 9 8 7 6 5 4 3 2 1  

 1 ر ی  و د و ژ ا ن ی  ر و   م ف ت
 2 و ل ی    ر ی  و ن د   ا ن ع ا م
 3 ب   ا ل   د ه   ا ن ز و ا   و
 4 ا ی  ر س ا   ا ش ت ه ا   د ر ز
 5 ز ا   ا س ا م ه   ا ر م ن ی   

 6   س و ن ی  ک   ی  و م ی  ه   ن گ 
 7 م ر ب ا   ل ن د ن ی    د ر گ  ز
 8 ر   ا ل ک   ق   و   ه ی  س   ا

 9 م ب ل غ   ک ل ا س ه   ط  و ا ف
 10 ر ا   ی  ا س ی  ن   م س ا ل ت  
 11   ل ا ب ل ا   گ  ر ا و ر   ک ا

 12 م ش ت   ت ل ا ل و   ا م س ا ک
 13 ح    ر ا ی  ت ر   ب م   ی  ی    ر
 14 د ی  ا ن ا   د ل ا ل ت   ا ل ا
 15 ب ا ر   م ا ه ا ت ی  ر م ح  م د
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خبر ــان  ــتـ ــرسـ ــهـ ــان   شـ ــرم ک
رفــســنــجــان در شــمــال غــرب 
ــی از  ــکـ ــان یـ ــ ــرمـ ــ ــان کـ ــ ــتـ ــ اسـ
ــاریــخــی کــشــور  خــطــه هــای ت
عــزیــزمــان اســـت کــه سابقه 
تمدن در آن براساس شواهد 
ــز« و  ــ باستان شناسی تپه »مــغــوئــیــه«، »راوی
»خــنــامــان« بــه دوران تــاریــخــی مــی رســد و در 
سده های پیش از اســلام و قــرون صــدر اسلام 
ــام ولایـــت رودان )روذان(  ــن منطقه را بــه ن ای
می شناختند و بعدها نــام رفسنجان بر این 

منطقه اطلاق شد.

آیینه تاریخ در آثار تاریخی رفسنجان ◾
در ســطــح شــهــرســتــان رفــســنــجــان نــزدیــک به 
300 اثــر تاریخی شناسایی شــده کــه تاکنون 
حــدود 70 بنای تاریخی، 11 میراث ناملموس 
و دو اثر طبیعی آن در فهرست آثار ملی ایران 
به ثبت رسیده اســت که در بین آن هــا وجود 
جاذبه های کم نظیر تاریخی و طبیعی نظیر 
مجموعه حــاج آقــا علی که شامل بزرگ ترین 
خانه خشتی جهان و امــاکــن وابسته بــه آن 

است دیده می شود.
ــازار تاریخی رفسنجان، مساجد  مجموعه بـ
تــاریــخــی، کــاروانــســراهــا، خانه ها و حمام های 
ــه، غــار مــیــرزا،  تــاریــخــی، دره شگفت انگیز راگـ
کهنسال ترین درخــت پسته جهان و مناطق 
ییلاقی اطراف شهر و… موزه مردم شناسی و موزه 
ریاست جمهوری در کنار بزرگ ترین جنگل 
دست کاشت بشر )باغات پسته( به مساحت 
80 هزار هکتار، گردشگران زیادی با ذائقه های 

مختلف را به سوی خود سوق داده است.
 در کنار ایــن جاذبه ها، موقعیت جغرافیایی 
کــم نــظــیــر مــوجــب دســتــرســی ســهــل الــوصــول 
گردشگران و علاقه مندان به ایــن شهرستان 

شده است. وجود خطوط زمینی، ریلی و هوایی 
و همچنین واقــع شــدن در مسیر گردشگری 
)که اصفهان و یزد در شمال را به کرمان و بم و 
بلوچستان در جنوب را اتصال می دهد( و نیز 
سهیم بــودن در بخشی از ارتباطات جــاده ای 
استان های هرمزگان، فارس و خراسان )محور 
ســیــرجــان- رفــســنــجــان- زرنـــد( مــوجــب شده 
موقعیت ویژه ای برای این شهرستان و استان 

کرمان فراهم شود. 

مجموعه حاج  آقا علی  ◾
عمارت حاج آقا علی، بزرگ ترین خانه خشتی 
جــهــان در رأس یــک مــجــمــوعــه تــاریــخــی در 

6کیلومتری شرق شهر رفسنجان و در روستای 
قــاســم آبــاد حــاجــی واقـــع شــده اســـت. پسوند 
حاجی بر نام این روستا به دلیل تعلق خاطر 
مردم به حاج آقا علی تاجر معروف رفسنجانی 

در دوره قاجار است. 
همچنین وجه تسمیه خانه و مجموعه حاج 
 آقا علی در این روستا و نیز مجموعه حاج  آقا 
علی در شهر کرمان به این شخصیت شهیر 
رفسنجانی که معاصر ناصرالدین شاه قاجار 

است، برمی گردد. 
این مجموعه علاوه بر خانه شخصی او شامل 
ــازار، آب انــبــار،  ــ بــنــاهــای عام المنفعه مانند ب
مسجد، کاروانسرا، حمام، حسینیه و یخدان 

ــای  ــاد، روســت ــم آبـ ــاسـ )کـــه در ۲کــیــلــومــتــری قـ
عباس آباد حاجی واقع شده و تأمین کننده یخ 

مورد نیاز اهالی بود( بوده است.
خانه حاج  آقا علی، بنایی با عظمت و یکی از 
نمونه های منحصر به فرد خانه های ایرانی در 
مقیاس کلان با 1۲هــزار مترمربع مساحت و 
7هزار مترمربع زیربناست که از آن به عنوان 
ــران و جهان  بــزرگ تــریــن خــانــه خشتی در ایـ
یاد می شود در بخش های مختلف این بنای 
بــا شــکــوه ظــرائــفــی از ســبــک مــعــمــاری عصر 
قاجاریه به چشم می خورد. گچبری های زیبا و 
تماشایی، طاق نماهای چشم نواز، کلاه فرنگی 
و آجرنماهای حیاط همه و همه دیدنی است. 
تزئینات داخلی عمارت را طرح هایی از گل 
و گــلــدان تشکیل مــی دهــد کــه در نــوع خــود 

کم نظیر است.
قرینه سازی و حفظ تقارن از اصــول معماری 
ایــرانــی بــوده کــه بــه خوبی در ساخت ایــن بنا 
رعایت شده اســت. این عمارت عــلاوه بر یک 
حــیــاط مــرکــزی )بــیــرونــی( و ســه حــیــاط خلوت 
)اندرونی(، دارای 86 اتاق )هفت دری، پنج دری، 
سه دری و پستو( بود که در چهار بخش اصلی 
ساختمان حوض خانه، شاه نشین، پاییزی و 

زمستانی ساخته شده بود.
یــک آشپزخانه و انــبــار بـــزرگ وظیفه تأمین 
نیازهای این مجموعه را بر عهده داشته است. 
چهار حیاط، راهروهای سرپوشیده و روباز و سه 
هشتی نیز ارتباط قسمت های مختلف این 

خانه را تأمین می کرد.
این مجموعه پس از چند مرحله مرمت توسط 
اداره  کل میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع 
 دستی و اداره کل اوقاف، قرار است در آینده ای 
ــردشــگــری شــهــرســتــان  نـــزدیـــک در چــرخــه گ
رفسنجان و استان کرمان مــورد بهره برداری 

قرار گیرد.

بزرگ ترین خانه خشتی 
جهان کجاست؟

خبرخبر
روزروز

فارس   به گفته رئیس جامعه هتلداران استان فارس، 
جشنواره اقــوام ایــران زمین به میزبانی شیراز، زمینه 
آشنایی با آداب و رسوم استان های مختلف کشور را برای 

آحاد مختلف فراهم کرده است.
حسن سیادتان افزود: جشنواره اقوام ایران زمین بعد از 
رکود سنگین کرونا بر صنعت گردشگری کشور و به تبع 

آن استان فارس، توانست اقدام مؤثری برای احیای این 
صنعت پویا باشد.

او گفت: برگزاری چنین جشنواره ای بازتاب گسترده در 
کل کشور داشته و امیدواریم با تداوم آن به نتایج مثبت 

بیشتری دست پیدا کنیم.
رئیس جامعه هتلداران فــارس با بیان اینکه برگزاری 

چنین جشنواره هایی در شهر شیراز یک گــام مؤثر و 
مفید برای رونق صنعت گردشگری است، عنوان کرد: 
ــوام با وجــود گذشت چند روز از برگزاری  جشنواره اق

توانسته استقبال گسترده مردم را در پی داشته است.
سیادتان خاطرنشان کرد: حضور استان های مختلف در 
این جشنواره و به نمایش گذاشتن آداب، رسوم و حتی 

صنایع دستی زمینه را برای جذابیت و استقبال مردم 
فراهم کرده است.

او گفت: آشنایی با آداب و رسوم استان های مختلف 
کشور در جشنواره اقــوام، زمینه نشاط اجتماعی  طی 
چند روز گذشته را در شهر شیراز برای همه افراد  فراهم 

کرده است.

خبر
قم

   ۸۵۰ مجوز صنفی امسال در قم صادر شد
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: از 
ابتدای سال  جاری تا پایان خرداد ماه ۸۵۰مجوز 

فعالیت صنفی در رسته های تولیدی و فنی و 
همچنین توزیعی و خدماتی در این استان صادر شد.

به گزارش ایرنا، اکبر ابدالی ضمن اشاره به جایگاه 
مهم اصناف در استان زائرپذیر قم، بیان کرد: با صدور 

این تعداد مجوز صنفی برای ۲ هزار و ۱۲۵ نفر در 
بخش های تولیدی، فنی، توزیعی و خدماتی فرصت 

شغلی ایجاد شد.

وی افزود: درحال حاضر در مجموع تعداد ۴۲هزار 
و ۵۶ واحد صنفی مجوزدار در استان قم موجود 

است که ۲۵ هزار و ۳۸ مورد آن توزیعی و خدماتی و 
۱۷هزار و ۱۸ مورد آن واحد تولیدی و فنی است.

ابدالی ادامه داد: در راستای حمایت از فعالیت های 

صنفی در استان قم،  پرداخت تسهیلات بانکی در 
قالب های مختلف برای فعالان این عرصه در نظر 

گرفته  شده  که از جمله آن می توان به اعتبارات رونق 
تولید، تبصره ۱۸، آسیب دیده از کرونا،  مشاغل 

خانگی و اشتغال پایدار روستایی اشاره کرد.

ریل گذاری تسهیلات بانکی 
به زیان تولیدکنندگان است

قزوین- تسنیم   عضو کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس گفت: ریل گذاری تسهیلات بانکی 
به زیان تولیدکنندگان و صنعتگران است و سود 
فعلی تسهیلات بانکی به یکی از عوامل اصلی 
تعطیلی صنایع و کارخانجات تبدیل شده است. 
همین ریل گذاری که از اساس در تضاد با رشد تولید 
است، موجب شده تولیدکننده نتواند از پس وامی 

که می گیرد، بربیاید و آن را تسویه کند.
لطف الله سیاهکلی درباره علت پیگیری خود برای 
اجرای طرح تحقیق و تفحص از بانک مرکزی اظهار 
کرد: متأسفانه امروز کار بانک ها در ارتباط با تولید 
اشکال زیادی دارد و میزان سودی که از تسهیلات 
می گیرند، از حد و اندازه تولیدکننده بالاتر است. 
اعتقاد داریم این اشکالات مربوط به بانک مرکزی 
اســت؛ چــون سیاست های پولی و مالی را بانک 

مرکزی تنظیم می کند.
وی ادامه داد: اگر هدف ما حمایت واقعی از تولید 
اســت، باید تسهیلات با سود تک رقمی و حتی 
وام هــای قرض الحسنه در اختیار تولیدکنندگان 
بگذاریم تا تولیدکننده بتواند با این وام روند تولید 
خود را تقویت یا ترمیم کند. تسهیلات بانکی باید 
دغدغه  تولیدکننده را در حــوزه سرمایه ثابت یا 
سرمایه در گردش برطرف کند، نه اینکه خودش به 

یک دغدغه بزرگ تبدیل شود.
سیاهکلی تصریح کــرد: کاهش سود تسهیلات 
تولید هم به نفع تولیدکننده و هم مصرف کننده 
اســت؛ چون بسیاری از تولیدکنندگان به خاطر 
پرداخت اقساط تسهیلات و جریمه های بانکی 
مجبورند تولیدات خود را با قیمت بالا به دست 
مصرف کننده برسانند. بنابراین تسهیلات بانکی 
ــروز بــه صـــورت زنــجــیــر وار بــه افــزایــش تـــورم در  امـ

محصولات مختلف می انجامد.

افزایش ظرفیت 
واحدهای صنایع وابسته 

به کشاورزی استان بوشهر 

بوشهر   توسعه صنایع فراوری تولیدات کشاورزی، 
شیلات و سردخانه ای نقش مهمی در افزایش ارزش 
افزوده دارد که اکنون ظرفیت واحدهای صنایع فراوری 
و تکمیلی بخش کشاورزی استان بوشهر به 6۴0 هزار 

تن رسیده است.
مدیر صنایع تبدیلی و غــذایــی ســازمــان جهاد 
کــشــاورزی اســتــان بوشهر ایــجــاد اشتغال مولد 
و پــایــدار را یکی از ویــژگــی هــای صنایع تبدیلی 
کشاورزی دانست و اظهار کــرد: صــادرات محور 
بودن محصولات تولیدی بخش صنایع تبدیلی 

کشاورزی از دیگر ویژگی های این بخش است.
حمزه عباسی پور بحرانی افـــزود: ایجاد امنیت 
غذایی و ایمنی غذا با توجه به بسته بندی های 
صحیح و اصــولــی در صنایع و فــــراوری بخش 
کشاورزی از دیگر اهــداف ایجاد صنایع تبدیلی 
و تکمیلی کــشــاورزی اســت و کاهش ضایعات 

محصولات کشاورزی را در پی دارد.
وی بیان کــرد: به طور کلی صنایع تبدیلی، حلقه 
مفقوده میان بخش کشاورزی و صنعت است که در 
سال های اخیر با تلاش کارشناسان سازمان جهاد 
کشاورزی و امکانات و تسهیلاتی که در این زمینه به 
وجود آمده، شاهد رشد و شکوفایی بیشتر صنایع 

تبدیلی و تکمیلی بخش کشاورزی بوده ایم.
عباسی پور، نگهداری محصولات کــشــاورزی در 
سردخانه ها و بسته بندی محصولات شیلات و باغی 
و زراعی را مورد اشاره قرار داد و تصریح کرد: فعالیت 
در زمینه تولید انواع کود برای بخش کشاورزی از 
نمونه بارز ایجاد صنایع تبدیلی در بخش کشاورزی 
است. وی خاطرنشان کرد: تا امروز بیش از 5 هزار و 

600 نفر در صنایع یاد شده شاغل اند.

گلستان   مدیر عامل سازمان 
انتقال خون جمهوری اسلامی 
ایــران گفت: فقدان سردخانه 
انتقال خون در استان گلستان 
یک فاجعه است و خون های اهدایی جهت 
غربالگری به استان مازندران ارسال می شود.

مصطفی جمالی در جریان سفر به گلستان 
با تأکید بر اینکه سامانه سیار خون گیری 
بــرای شهرستان های کوچک تر، بخش ها و 
روستاهایی که امکانات اهــدای خــون برای 
آن ها مهیا نیست، بسیار ضرورت دارد، ادامه 
داد: فــقــدان ســردخــانــه در اســتــان گلستان 
یک فاجعه اســت و جالب اینکه شهرهای 
کوچک تر دارای سردخانه هستند و این اصلاً 
قابل پذیرش نیست که گرگان به عنوان مرکز 

استان، فاقد این مهم باشد.
وی بــا تأکید بــر اینکه هیچ اســتــان کشور را 
بدون سردخانه نداریم، در خصوص نصب 
و راه انـــدازی دستگاه غربالگری جدید مرکز 
گلستان گفت: ایــن دستگاه گرانقیمت را 
خریداری و برای استان ارســال کرده ایم و به 
زودی نصب می شود. خوشبختانه راه اندازی 
این دستگاه، گلستان را از مازندران مستقل 
می کند و دیگر خون های اهدایی گلستان برای 
تست به استان مازندران ارســال نمی شود و 

گلستان به شکل مستقل عمل خواهد کرد.
جمالی خاطر نشان کــرد: بیشتر استان ها 
بین 35 تا 60 درصد بودجه انتقال خون را 
افزایش داده انــد و ما در گلستان شاهد این 

موضوع نیستیم.

لرستان   اســتــانــدار لرستان 
گــفــت: در اســتــان بــزرگ تــریــن 
نــیــروگــاه هــای سیکل ترکیبی 
در حال ساخت است که یک 
نــیــروگــاه سیکل ترکیبی 1000 مــگــاواتــی به 
پشتوانه و اعتبارات حجیم و دولتی در حال 
انجام است و خوشبختانه روند خوبی را هم 

در پیش دارد.
فرهاد زیویار در مراسم افتتاح فاز دوم نیروگاه 
گازی در شهرک صنعتی شهرستان دورود 
اظهار کــرد: یکی از صنایع مهم و اساسی 
کشور، صنعت برق است و برای تولید انرژی 
در صنعت برق استان لرستان هم قدم های 
خــوبــی در بــخــش هــای دولــتــی و خصوصی 

برداشته شده است.

استاندار لرستان اضافه کرد: استان لرستان 
ــرژی بــرق در شرایط خوبی قرار  در تأمین ان
دارد و در آینده هم می تواند ظرفیت های 

خوبی را ارائه دهد.
ــزود: ایــن نــیــروگــاه گــازی بــه همت  زیــویــار افـ
ــدازی شده  بخش خصوصی ساخت و راه ان

و در این مسیر باید آن ها را حمایت کنیم.
ــن نــیــروگــاه بــا ظرفیت  وی عــنــوان کـــرد: ای
7.78مگاوات و با اعتبار نقدی 30 میلیارد 
ــورو هم  ــه ۲ مــیــلــیــون یـ ــزدیــک ب ــومــان و ن ت
هزینه ارزی امروز به بهره برداری رسیده و 
توانسته برای 18 نفر اشتغال زایی داشته 
بــاشــد کــه خــوشــبــخــتــانــه امــکــان افــزایــش 
این ظرفیت به میزان دو برابر بیشتر نیز 

وجود دارد. 

فاجعه فقدان سردخانه انتقال خون 
در گلستان

ساخت نیروگاه سیکل ترکیبی ۱۰۰۰ مگاواتی 
در لرستان

خبرخبر

جشنواره اقوام، بستر آشنایی با آداب ایرانی را فراهم کرد
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